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اینکه گفته شود ما کمبود منابع داریم یکی 
از بزرگ ترین مسأله غیرواقعی است که می توان 
به یک کشور نفتی گفت. به واسطه فقدان تجربه 
فقط از طریق سیاست های غیر کارشناسی نرخ 
ارز، در سه دهه چیزی حدود 350 میلیارد 
دلار از دارایی های کشور تحت عنوان سیاست 
کنترل نرخ ارز هزینه شده درحالی که نرخ 
ارز 4 هزار برابر شده است. همچنین تحت 
عنوان تصمیماتی که به نام بازارگرایی در حوزه 
ساختمان و مسکن کشور اتخاذ شده است، 
حدود 200 میلیارد دلار از ثروت های ما به 
خانه های که مشتری چندانی دربرخی شهرها 
ندارند، تبدیل شده است. پس از جنگ فقط 
150 میلیارد دلار بابت طولانی شدن طرح های 
عمرانی اتلاف شده است. یعنی گاهی برخی 
مدیران افرادی را بر سر کار می نشاند و همان 
افراد مهره رانتی ها می شوند تا جایی که حتی 
4 عمل اصلی هم در برنامه های عمرانی اعمال 
نمی شود و وقتی با تلاش های پرشمار دلسوزان 
این مسأله به یک مسأله ملی تبدیل می شود 
یکباره موجی راه اندازی می شود که اصل ماجرا 
کنار زده و هم ذهن را معطوف به این می کنند که 
بخش خصوصی را در این زمینه فعال کنیم. من 
می خواهم به آن کارگزاران شرافتمند و پاکدامن 
بخش خصوصی هشدار دهم و از آنها بخواهم که 
آنها برای دفاع از خودشان به نام بخش خصوصی 
زیر بار این اتفاق نروند. رانت جویان ذهن 
سیاست گذارهای  کار نابلد و کم کیفیت را از 
واقعیت های موجود خالی می کنند و بایسته های 
یک گزاره صحیح را حذف می کنند و می گویند 
به حرف ما گوش دهید تا چنین اتفاقاتی رخ 
دهد. نظام مدیریتی کشور نباید بیش از این تحت 
تاثیررانت جوها و غیرمولدها شوند و امکان برای 
فهم عالمانه کانون های اصلی مشکلات کشور 
فراهم شود. مطالعه های ما نشان دهنده این است 
که فقط طی دهه 1380 درحالی که باید به طور 
متوسط سالانه 473 طرح عمرانی خاتمه پیدا 
کند عملا 134 طرح عمرانی خاتمه پیدا کرده 
یعنی در دهه 1380 که ما در قله درآمدهای 
نفتی قرار داشتیم و کمبود ارز وریال نداشته ایم، 
کارنامه توان اجرایی دولت این بوده که 28 درصد 
وظایف خود را انجام دهد. متاسفانه در قانون 
بودجه سال 1390 حدود 87. 5 درصد بوده 
است و تنها 12. 5 درصد از پروژه ها تکمیل شده 
است. همین اتفاقات درباره خصوصی سازی رخ 
داد که گفتند دولت نمی تواند اما بخش خصوصی 
کارآمد است سپس موجی راه انداختند که جز 
کاهش توان اجرایی و از بین بردن ثروت های بین 
نسلی نتیجه ای برنداشت. شتاب زده دست به 
یک کارهایی زدند بعد به همین افرادی که مروج 
بازارگرایی در ایران هستند گفتند استراتژی 
توسعه صنعتی بنویسید که مجبور شدند چشم 
خود را به واقعیات باز کنند و بنویسند بهره وری 
نیروی کار و بهره وری نیروی صنعتی به مراتب 

بالاتر از بخش خصوصی است. 

نگـــاه
دبیرکل سازمان ملل در گفت وگو با 

امیرعبداللهیان مطرح کرد
استقبال از تداوم گفت وگوهای 

ایران و عربستان
امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه و آنتونیو 
گوترش دبیرکل سازمان ملل متحد جمعه 
شب درخصوص برخی تحولات منطقه ای و 
بین المللی از جمله اوضاع یمن، افغانستان، 
اوکراین و مذاکره برای لغو تحریم ها تلفنی 
تبادل نظر کردند. وزیر خارجه ایران در این 
گفت وگوی تلفنی با اشاره به برقراری آتش بس 
موقت در یمن، تداوم آن را ضروری، اما مستلزم 
انجام تعهدات مبتنی بر توافق آتش بس موقت 
و لغو محاصره انسانی دانست.  امیر عبداللهیان 
در بخش دیگری از این  گفت وگو، اوضاع انسانی 
و امنیتی در افغانستان را بسیار نگران کننده 
خواند و بر ضرورت تشکیل دولت فراگیر با 
مشارکت همه اقوام در افغانستان تاکید کرد. 
وزیر امور خارجه با اشاره به موج آوارگان 
افغان خواستار توجه سازمان ملل به وظایف 
خود در قبال آوارگان شد.  امیرعبداللهیان 
با اشاره به افزایش اقدامات تروریستی در 
افغانستان و مشکلات ناشی از فقر در این 
کشور، بر لزوم آزادسازی اموال بلوکه شده 
مردم افغانستان تاکید کرد. وزیر امور خارجه 
ضمن اشاره به انتظارات بجا از سازمان ملل 
متحد، از تلاش های دبیرکل در کمک به تحقق 
صلح و امنیت تشکر کرد. امیرعبداللهیان ضمن 
اعلام مخالفت با جنگ در اوکراین و با اشاره به 
تلاش های سیاسی جمهوری اسلامی ایران 
برای دوری از جنگ و تمرکز بر راه حل سیاسی 
و توجه به ابعاد انسانی از ابتدای بحران اوکراین 
اظهار داشت: بحران اوکراین نباید مانع توجه 
جامعه جهانی به وضعیت فاجعه بار انسانی در 
افغانستان شود. وزیر امور خارجه در خصوص 
مذاکرات رفع تحریم، ضمن اشاره به تداوم 
تبادل پیام میان ایران و آمریکا از طریق اتحادیه 
اروپا، سیاست غلط فشار حداکثری آمریکا 
را مسبب وضعیت فعلی دانست  و با انتقاد از 
مصوبه غیر الزام آور اخیر کنگره، رسیدن به 
یک توافق پایدار، قوی و منصفانه را لازمه اتخاذ 
تصمیم واقع بینانه و شجاعانه دولت آمریکا در 

جبران رویکرد اشتباه گذشته دانست.  
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همه ادعاهای کاخ سفید، زیر سوال رفت
شوک افشای پشت پرده ترور سردار سلیمانی

مارک اسپر وزیر دفاع پیشین آمریکا در دولت ترامپ، در 
کتاب خود موسوم به »سوگند مقدس« علت واقعی تصمیم به 
ترور سردار سلیمانی را افشا کرد.  گاردین جمعه شب نوشت، 
درحالی که مدت زمان کمی به برگزاری انتخابات ریاست 
جمهوری سال 2020 باقی مانده بود، اظهارات اوبرایان 
مشاور امنیت ملی سابق دولت دونالد ترامپ، مارک میلی 
رئیس ستاد مشترک ارتش آمریکا را شوکه کرد. اوبرایان 
به میلی گفته بود که ترامپ می خواهد یکی از فرماندهان 
ارشد ایران را به قتل برساند. مارک اسپر دومین وزیر دفاع در 
دولت ترامپ در این کتاب می نویسد: این یک ایده بسیار بد با 
عواقب بزرگ بود. وی ادامه می دهد که به عقیده مارک میلی 
این ایده ترامپ کاملا منافع سیاسی رئیس جمهور پیشین 
آمریکا را دنبال می کرد. مارک اسپر در این کتاب، خود را از 
مشاوران ترامپ معرفی می کند که با ایده های بد یا غیرقانونی 
وی یا سایر مشاوران رئیس جمهور سابق آمریکا از جمله 
ترور سردار سلیمانی مخالفت کرده است. اسپر می نویسد: 
در جلسه ای در جولای 2020، اوبرایان بر ترامپ فشار آورد 
که به دلیل غنی سازی اورانیوم ایران  که پس از خروج آمریکا 
از برجام سرعت گرفت، علیه این کشور اقدام نظامی انجام 
دهد. وی می افزاید: در این جسله اوبرایان برای اقدام نظامی 
علیه ایران بر ترامپ فشار می آورد و مایک پنس معاون وقت 
ترامپ بر روی صندلی خود ساکت نشسته بود، اما مارک 
میدوز رئیس دفتر ترامپ سخنان اوبرایان را قطع کرد و این 
ایده فراموش شد. با این حال اسپر در کتاب خود می گوید که 
یک ماه پس از این جلسه میلی به وزیر دفاع سابق آمریکا به 
نقل از اوبرایان اطلاع می دهد که »رئیس جمهور آمریکا قصد 
دارد یک فرمانده ارشد ایران که خارج از این کشور فعالیت 
می کند را هدف قرار دهد.« اسپر در کتاب خود ادعا می کند: 
نمی توانستم این خبر را باور کنم. این مثل فیلم ها بود که 
در آنها مشاوران کاخ سفید با رئیس جمهور آمریکا دیدار 
می کنند و ایده های بسیار عالی خود را به او ارائه می دهند. اما 
این یک ایده بسیار بد با عواقب بسیار بزرگ بود. چگونه افراد 

در کاخ سفید چنین چیزی را نادیده گرفتند؟
 هدف آمریکا از ترور سردار سلیمانی 

20 فروردین سال جاری وزیر امور خارجه پیشین آمریکا 
در مصاحبه با شبکه تلویزیونی عرب زبان یلَا بار دیگر اذعان 
کرد که دولت سابق واشنگتن برای تسهیل در برقراری سازش 
میان اعراب و اسرائیل دست به ترور فرمانده وقت نیروی قدس 
سپاه ایران زد زیرا سردار سلیمانی سدی در برابر معاهده صلح 
اعراب و اسرائیل بود. مایک پمپئو در این مصاحبه گفت که 
سران کشورهای عربی امضاکننده معاهدات سازش با اسرائیل 
میل به خطرکردن داشتند و افزود: آمریکا گام هایی را برای 
ایجاد اعتماد )برای طرف های پیمان سازش اعراب و اسرائیل( 
برداشت که از جمله آنها ترور سردار سلیمانی به عنوان سدی 
در مسیر قراردادهای سازش میان اسرائیل با امارات متحده 
عربی و سودان بود. این مقام ارشد دولت دونالد ترامپ بهار 
پیش نیز گفته بود که ترور سردار شهید قاسم سلیمانی 
»ارتباط عمیقی با توافق های صلح ابراهیم« داشته است. 
پیش از آن، شبکه خبری سی بی اس نیوز آمریکا گزارش داد 
دولت جو بایدن برای برایان هوک و مایک پمپئو، مقامات 
سابق دولت دونالد ترامپ و از عاملان ترور سردار سلیمانی 
تدابیر 24 ساعته امنیتی اندیشیده است. بر اساس گزارش 
شبکه خبری سی بی اس نیوز، گزارش ارائه شده از سوی 
وزارت خارجه آمریکا به کنگره این کشور در ماه ژانویه 2022 
نشان می دهد که این وزارتخانه معتقد است مایک پمپئو وزیر 
خارجه سابق و برایان هوک مسئول امور ایران در دولت دونالد 
ترامپ رئیس جمهوری سابق آمریکا با تهدید جانی مواجه 
است. بر اساس این ارزیابی ها، دولت آمریکا در طول سال 
2021و همچنین سال 2022 برای این دو فرد به صورت 24 
ساعته تدابیر امنیتی اندیشیده است. تدابیر امنیتی شدید و 
تیم محافظ مایک پمپئو، اخیرا جلب توجه کرده است. پمپئو 
که یک نامزد احتمالی در انتخابات ریاست جمهوری سال 
2024 است، در برنامه های عمومی از جمله در کنفرانس 
اخیر اقدام جمهوری خواهان آمریکا، با تدابیر شدید امنیتی 
حاضر می شود. تدابیر امنیتی در نظر گرفته شده برای وی 
مشابه تدابیر محافظتی برای وزرای کابینه دولت آمریکاست. 
سی بی اس نیوز ادامه داد آخرین ارزیابی امضا شده از سوی 
برایان مکئون معاون مدیریت و منابع وزیر خارجه آمریکا اعلام 
می کند که پمپئو  از سوی یک قدرت خارجی یا عامل خارجی 
تهدید می شود. برایان مکئون همچنین در ارزیابی خود اعلام 
کرده است حداقل در سه مورد که جدید ترین آنها نوامبر 
2021 بوده است، برایان هوک با تهدید خاص مواجه شده 
است. این رسانه آمریکایی نوشت چند مقام آمریکایی تایید 
کرده اند که منظور از قدرت خارجی در این ارزیابی ایران بوده 
است. با این حال اطلاعات خاصی از چگونگی این تهدیدها 
ارائه نشده است. صبحگاه جمعه 13 دی ماه 1398 سردار 
قاسم سلیمانی در حمله نیروهای آمریکایی  در فرودگاه بغداد 
به شهادت رسید. در این حمله همراه با سلیمانی، ابومهدی 
المهندس، فرمانده حزب ا... عراق و قائم مقام بسیج مردمی 
عراق )الحشد الشعبی( و شمار دیگری از رزمندگان عراقی به 
دستور مستقیم دونالد ترامپ رئیس جمهوری ایالات متحده 
به شهادت رسیدند.  روزنامه انگلیسی گاردین مرداد ماه 1399 
نوشت: مایک پمپئو وزیر امور خارجه آمریکا، از ماه ها پیش از 
ترور سردار قاسم سلیمانی، دونالد ترامپ رئیس جمهوری 
آمریکا را به این اقدام تشویق و ترغیب کرده است. به نوشته 
سیمون تیسدال در نسخه گاردین، پمپئو پیشینه تاریکی از 
پیگیری بدترین تکانه ها را در صحنه سیاسی ایالات متحده 
دارد و ترور ماه ژانویه )13 دی 98( ژنرال قاسم سلیمانی را 
با گفتن این سخن که وی تهدید فوری برای منافع ایالات 
متحده بوده، توجیه کرد. این در حالیست که اگنس کالامارد 
بازرس سازمان ملل متحد در ماه جاری )ژوئیه( با غیرقانونی 
خواندن این اقدام، اعلام کرد که هیچ مدرک و سندی برای 
اثبات این ادعای پمپئو وجود ندارد. تیسدال در بخش دیگری 
از این نوشتار گفته بود: دولت ایالات متحده دو چهره از خود 
به جهانیان نشان می دهد: یکی مهربان، باز، شفاف و بزرگ 
منشانه و دیگری تحت تاثیر محاسبات تاریک و خودخواهانه 
است. پمپئو با نفوذترین مشاور ترامپ و جانشین احتمالی او، 
چهره بی پرده و مهاجم بخش دوم نیروی مداخله جو، مهاجم 

و دروغگوی آمریکاست. 

فـــــرارو

آرمان ملی-  احسان انصاری: گرانی همچنان روند صعودی دارد. این وضعیت تا حدودی باعث نارضایتی مردم شده و انتظار این است که مدیران مربوطه در این زمینه تصمیماتی 
بگیرند که مشکلات مردم حل شود. بدون تردید یکی از مهم ترین چالش هایی که در زمینه معیشتی مردم وجود دارد تحریم های بین المللی علیه ایران است که به رغم اینکه 
دولت مذاکراتی را با کشورهای غربی داشته اما همچنان به نتیجه نرسیده و تحریم ها همچنان پابرجاست. »آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی این موضوع با دکتر غلامرضا 
انصاری، نماینده سابق مجلس و عضو شورای شهر چهارم تهران گفت وگو کرده است. انصاری معتقد است: » توجه به کرامت انسانی برای تغییر در جامعه ایران بیش از همیشه 
مشهود به نظر می رسد. نکته مهم دیگر اینکه ما در دستگاه های اجرایی بدنه کارشناسی گسترده ای داشته ایم که این بدنه می تواند در شرایط خطیر کنونی به دولت کمک کند 
تا مشکلات مردم را کاهش بدهد. این بدنه کارشناسی نیز سرمایه انسانی است که با تلاش مراکز علمی کشور در طول 4دهه گذشته به وجود آمده است. این سرمایه علمی هنوز 

هم دغدغه خدمت به مردم  دارند و حل مشکلات مردم را جزیی از اصول اخلاقی خود قلمداد می کنند.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

 در هفته های اخیر گرانی ها نسبتا افزایش داشته 
و برخی از اقلام موردنیاز مردم به صورت تصاعدی با 
افزایش قیمت مواجه بوده است. ریشه این گرانی ها را 
در چه مسائلی می دانید و به نظر شما مسئولان باید برای 

رفع این مشکلات چه راهکارهایی در پیش بگیرند؟
واقعیت این است که گرانی های اخیر در 
راستای گرانی هایی بوده که در چند سال 
اخیر وجود داشته است. آقای رئیسی نیز 
در انتخابات ریاست جمهوری وعده دادند 
که با این گرانی ها مقابله می کنند و اجازه 
نمی دهند گرانی ها همچنان ادامه داشته 
باشد. با این وجود این وضعیت همچنان 
ادامه دارد و ما مشاهــده می کنیم قیمت 
کالاهای موردنیاز مردم با افزایش روبه رو 
است. به نظر می رسد برخی تلاش می کنند 
با شعار مردم را اقناع کنند. مسئولان باید 
تلاش کنند مشکلات مردم را به شکلی حل 
کنند که نتیجه تدبیر آنها در زندگی مردم 
ملموس باشد. هرچه آثار مثبت تصمیماتی 
که اتخاذ می شود در زندگی مردم ملموس تر 
باشد، به همان میزان اعتماد نسبت به دولت 
افزایش پیدا می کند و در نتیجه مردم نیز در 
حل مشکلات به کمک دولت خواهند آمد. 
رویکردی که دولت اتخاذ می کند باید مبتنی 
بر توسعه و حل مشکلات مردم باشد. تنها در 
چنین شرایطی است که می توان نسبت به 
بهبود وضعیت اقتصادی مردم امیدوارتر بود. 
در جهان امروز اقتصاد حرف اول را می زند 

و کشورهای جهان در حال رقابت در زمینه رشد اقتصادی 
هستند. در نتیجه توسعه نه به عنوان یک انتخاب بلکه به عنوان 
یک ضرورت در سطح جهان مطرح است. این در حالی است که 
ما هنوز نتوانسته ایم تکلیف خود را با پدیده توسعه روشن کنیم. 
این وضعیت تنها مختص به دولت نبوده، بلکه در دولت های 
گذشته نیز وجود داشته است. ما باید بپذیریم که توسعه دارای 
اصول و قواعد مشترک اما مدل های مختلف است و هر کشوری 
بر اساس مدل هایی که در اختیار دارد و متناسب با وضعیت خود 
در روند توسعه مشارکت می کند. نکته قابل تأمل این است که 
تلاش برخی در زمینه توسعه معطوف به ابداع راهی است که 
مبتنی بر هیچ یک از راه های پیشین نباشد. برخی از مدیران 
گمان می کنند باید راهی را برای توسعه انتخاب کنند که تاکنون 

در هیچ کجای جهان تجربه نشده  است. 
 چرا چنین رویکردی در پیش گرفته شده است؟ آیا 
استفاده از چنین راهکاری می تواند کشور را در مسیر 

توسعه قرار بدهد؟
 توسعه یک پروسه همه جانبه و بلندمدت است و نمی توان 
با رویکردهای کوتاه مدت به آن دست پیدا کرد. اینکه برخی 
از مدیران شعارهایی می دهند که تنها نتیجه کوتاه مدت دارد 
نمی تواند ما را به توسعه رهنمون کند. به عنوان مثال در ماه های 
پایانی سال گذشته خطاب به دستگاه های اجرایی عنوان شد 
که باید فقر مطلق در سال آینده ریشه کن شود. واقعیت این 
است که فقر مطلق یک شبه به وجود نیامده که بتوان آن را 
یک شبه از میان برد، بلکه نیازمند یک پروسه بلندمدت است 
و در این پروسه باید زیرساخت های لازم نیز ایجاد شود. نکته 
قابل توجه دیگری که در تصمیمات اخیر مشاهده می شود این 

است که بدنه کارشناسی در ساختار تصمیم گیری کشور نقش 
محوری ندارد. بدون تردید این بدنه کارشناسی است که می تواند 
مشکلات کشور را مرتفع کند و کشور را در مسیر توسعه قرار 
بدهد. تا زمانی که این بدنه کارشناسی نقش محوری نداشته 
باشد به همان اندازه ما از پروسه توسعه دور خواهیم شد. برخی 
از مدیران نیز به جای توسعه از واژه پیشرفت 
استفاده می کنند تا مسیر دیگری را برای 
کشور ترسیم کنند. این در حالی است که 
کشور باید در مسیر توسعه قرار داشته باشد 
و توسعه نیز دارای قواعد و اصول مشترک در 
بین همه کشورهای جهان است. ما باید در نظر 
داشته باشیم که تغییر نام به تغییر مرام و مسیر 
منجر نخواهد شد. از سوی دیگر تأخیر در 
طراحی برنامه ابتکاری تنها می تواند به تعلیق 
تلاش های پیشین منجر شود. ما باید بپذیریم 
که توسعه می تواند روایت مهمی برای تغییر 

قلمداد شود. 
 آیا با توجه به وضعیت اقتصادی ایران 
و بی ثباتی هایی که در سال های اخیـــر 
در اقتصاد وجود داشته ما می توانیم در 
چرخه اقتصاد جهانی جایگاه قابل قبولی 
داشته باشیم؟ مهم ترین موانع در این 

زمینه چیست؟
امروز جهان در پیچ رشد اقتصادی و 
افزایش تولید ناخالص ملی قرار دارد و اغلب 
کشورهای جهان تلاش می کنند در این چرخه 
جایگاه خود را ارتقا بدهند. اغلب این کشور 
با افق های بلندمدتی که برای خود در نظر 
گرفته اند با شتاب در مسیر توسعه پایدار حرکت می کنند. 
در این زمینه انسان و کرامت انسانی به عنوان نقطه محوری 

توسعه در کشورهای توسعه یافته قلمداد 
می شود. به همین دلیل نیز تأکید بر آموزش، 
بهداشت، برابری، مشارکت اجتماعی، حضور 
سیاسی و کرامت انسانی به عناصر جدید 
توسعه یافتگی در جهان امروز تبدیل شده 
است. ما در سال های ابتدایی انقلاب تلاش 
کردیم تغییرات معناداری در مؤلفه های 
ذکر شده به سود کشور و مردم ایجاد کنیم. 
هرچند به مرور زمان با چالش هایی مواجه 
شدیم. متأسفانه امروز اوج گرفتن تحریم ها در 
کنار برخی ناکارآمدی ها فشارهای زیادی به 
زندگی مردم وارد کرده است. درنتیجه توجه 
به کرامت انسانی برای تغییر بیش از همیشه 
مشهود به نظر می رسد. نکته مهم دیگر اینکه 
ما در دستگاه های اجرایی بدنه کارشناسی 
گسترده ای داشته ایم که این بدنه می تواند 
در شرایط خطیر کنونی به دولت کمک کند 
تا مشکلات مردم را کاهش بدهد. این بدنه 
کارشناسی نیز سرمایه انسانی است که با 

تلاش مراکز علمی کشور در طول 4دهه گذشته به وجود آمده 
است. این سرمایه علمی هنوز هم دغدغه خدمت به مردم  دارند 
و حل مشکلات مردم را جزئی از اصول اخلاقی خود قلمداد 
می کنند. با این وجود از این سرمایه انسانی به خوبی استفاده 
نمی شود و این سرمایه را به کار نمی گیرند. برخی شعارها مانند 

ریشه کن کردن فقر در کوتاه مدت، ایجاد اشتغال میلیونی در بازه 
زمانی کم از جمله شعارهایی است که با استفاده از سرمایه علمی 

کشور مطرح نشده است. 
 چرا از بدنه کارشناسی و سرمایه علمی کشور برای 

حل مشکلات استفاده نمی شود؟
در ابتدای انقلاب مدیرانی روی کار آمدند که حتی یک روز نیز 
سابقه مدیریتی نداشتند. با این  وجود بسیاری از مدیریت ها در آن 
زمان قابل  قبول بود و رویکرد مردمی داشت. این در حالی است 
که گاف هایی که برخی از مدیران در زمینه دیپلماسی و داخلی 
می دهند کمتر سابقه داشته است. به عنوان مثال رفتار و اظهارات 
وزیر نفت در دیدار با همتای ونزوئلایی که در روزهای اخیر منتشر 
شده بوده است. ایشان در این دیدار از رفتار و زبان بدن متناسب 
با یک دیدار بین المللی برخوردار نبود. اینکه آقای اوجی در یک 
دیدار رسمی بین المللی علیه یک کشور ثالث شعار می دهد بیش 
از آنکه برای کشور ما هزینه داشته باشد برای کشور میزبان هزینه 
دارد. در زمینه داخلی امروز مشکل اصلی مردم چالش های 
معیشتی است. هر دولتی نیز سر کار باشد تلاش می کند به 
رفع نیازهای اولیه مردم بپردازد. در شرایط کنونی قوت اصلی 
مردم ما نان است. با این وجود برخی مدیران به دلیل اینکه در 
اوکراین جنگ شده و ما قصد داریم جلوی قاچاق را بگیریم تلاش 
می کنند  قیمت نان را اصلاح کنند. مدیرانی که چنین تصمیماتی 
اتخاذ می کنند باید این نکته را در نظر داشته باشند که چنین 
تصمیماتی برخلاف خواست مردم است. انتقادی که امروز نسبت 
به برخی مدیران وجود دارد ضعف کارشناسی و عدم استفاده از 
سرمایه های انسانی و علمی کارآمدتر است. من معتقدم دولت 
آقای رئیسی هیچ مخالفی ندارد. اگر عملکرد دولت به شکلی 
باشد که در زندگی مردم تغییر مثبت ایجاد کند مردم نسبت 
به آینده امیدوارتر خواهند بود البته نباید انتظار معجزه داشت 
که دولت بتواند در کوتاه مدت همه مشکلات مردم را حل کند. 
به نظر می رسد در شرایط کنونی اگر دولت بتواند جلوی گرانی ها 
را بگیرد فرصت بیشتری خواهد داشت که 

مشکلات را به صورت ریشه ای حل کند. 
 دولت چگونه می تواند در کوتاه مدت 

جلوی گرانی را بگیرد؟
من نگران این موضوع هستم که آیندگان 
درباره دولتی که از فرصت ها و حمایت های 
لازم برخوردار بود این قضاوت را کنند که این 
دولت می توانست با استفاده از بدنه کارشناسی 
و نخبگان وضعیت کشور را تغییر بدهد و کشور 
را در مسیر توسعه قرار بدهد، اما در این زمینه 
کوتاهی هایی صورت گرفت و درنهایت دولت 
موفق نشد مشکلات را حل کند. ما امیدواریم 
تاریخ قضاوت مثبت و خوبی درباره دولت 
سیزدهم داشته باشد. آنچه در پیشگاه تاریخ 
درباره این دولت قضاوت خواهد شد میزان 
توسعه و پیشرفت کشور در این دوران است. 
ما نباید به سمت پنجره دانایی سنگ پرتاب 
کنیم. هر چه دولت بتواند کشور را بیشتر در 
مسیر توسعه قرار بدهد و پروسه توسعه را 
تسریع کند به همان میزان تاریخ درباره آن قضاوت بهتری خواهد 
داشت. یکی از چالش های اصلی توسعه کشور تحریم هاست. این 
در حالی است که مجلس و دولت هنوز نتوانسته اند در زمینه لغو 
تحریم ها و به سرانجام رسیدن برجام به نتیجه برسند. اتفاقی که 

در نهایت به ضرر اقتصاد کشور تمام خواهد شد. 

      غلامرضا انصاری در گفت وگو با »آرمان ملی«:   

 "تاخير در برجام" و "طراحی توسعه" 
 تلاش های گذشته را 

از بين می بَرد

 فرشاد مومنی
اقتصاددان 

    بپذیریم توسعه روایت مهمی برای تغییر است
    برخی تلاش می کنند پیشرفت را جایگزین گفتمان توسعه کنند

    توسعه برای ایران نه یک انتخاب، بلکه یک ضرورت است
    دولت از بدنه کارشناسی فاصله نگیرد

یک تحلیلگر مسائل بین الملل درباره 
اینکه دیپلمات های غربی اعلام کرده اند که 
می خواهند مسئولیت را به ایران بازگردانند و 
شفاف سازی کنند که مذاکرات احیای برجام 
می تواند در صورتی که ایران پیشنهادی برای 
خروج از بن بست کنونی ارائه ندهد، پایان 
یابد، اظهار داشت: معتقدم دیپلماسی برجام 
به حدی مسبوق به سابقه است که به راحتی 
کنار گذاشته نشود و لذا طرح یکسری مواضع 
ضرب الاجلی بیشتر با هدف وادار کردن 
طرف مقابل برای تعدیل مواضعش صورت 
می گیرد. امروز آن چیزی که بیش از هر چیز 
دیگری مشاهده می شود، تلاش اتحادیه اروپا 
برای جلوگیری از شکست یکی از پروژه های 
دیپلماتیکش است. حشمــــت ا... فلاحت 

پیشه گفت: اتحادیه اروپا قبل از آمریکا وارد 
موضوعات مذاکره با ایران شده است، در 
واقع تروئیکای اروپایی تجربه مذاکره با 4 
دولت آقایان خاتمی، احمدی نژاد، روحانی و 
رئیسی را برای جلوگیری از شکست مذاکره 
دارد و این سابقه را به خاطر چند ضرب الاجل 
کنار نمی گذارد. رئیس کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس دهم با اشاره 
به اینکه در حال حاضر 2 دسته اصلی در همه 
کشور های عضو برجام برای روند مذاکرات 
شکل گرفته است، بیان کرد: یک دسته 
که از این شرایط استفاده می کنند برای 
اینکه عملا پایان دیپلماسی را شکل دهند 
و فضا را به سمت یک تقابل جدی پیش 
ببرند. دسته دیگر را در طرف آمریکایی 

مشاهده  جمهوری خواهان  میان  در  و 
می کنیم که این موضوع را ۶ ماه مانده به 
انتخابات میاندوره ای کنگره یک فرصت 
طلایی می دانند که می تواند دست آنها را 
به عنوان رویکردی که به سود تندرو های 
آمریکایی است، باز بگذارد. این نماینده 
پیشین مجلس افزود: در این میان هم دسته 
دیگری وجود دارد که در همه کشور ها فعال 
هستند و نمی خواهند سابقه دیپلماتیک را 
کنار بگذارند و معتقدند باید موارد اختلافی 
را محدود و بر سر موضوعات مشترک مذاکره 
کرد. وی تاکید کرد: در یک مقطعی احیای 
برجام و مذاکرات آن عملا نقاط چالشی 
چندانی نداشت و طرفین روی تعهدات 
متقابل توافق کرده بودند، اما هنگامی که یک 

مانع بیرونی خلأ ایجاد کرد و این خلأ فقط 
یک منع مقطعی نبود معنایش این بود که 
دیپلماسی باید به حاشیه رانده شود که اتفاقا 
دیپلماسی هم معمولا با ذکر موارد اختلافی 
به حاشیه رانده می شود و اتفاق دیگری رخ 
می دهد و همه چیز به سمت و سوی دیگری 
رفت. فلاحت پیشه با بیان اینکه زمانی که 
عملا برجام احیا نشد مشاهده کردیم موارد 
اختلافی جدیدی مطرح و حتی برخی از 
دیپلمات های ایرانی که گفته بودند، متن 
نهایی نگارش شده است اعلام کردند موارد 
اختلافی داریم، عنوان کرد: مهم ترین بحثی 
که در این بین مطرح شد تحریم های سپاه 
بود واقعیت این است که اروپا می خواهد هر 
موضوعی را در کانال خودش دنبال کند؛ 
به اختلافات برجامی به عنوان یک موضوع 
هسته ای پایان دهد، اما موضوع تحریم های 
متقابل ایران و آمریکا را هم در یک کانال 

موازی مورد بحث قرار دهد. 

حشمت ا... فلاحت پیشه مطرح کرد: 

دیپلماسی برجامی به راحتی قابل کنار گذاشتن نیست 

من نگران   
این موضوع هستم 
که آیندگان درباره 
دولتی که از فرصت ها 
و حمایت های لازم 
برخوردار بود این 
قضاوت را کنند که 
این دولت می توانست 
با استفاده از بدنه 
کارشناسی و نخبگان 
وضعیت کشور را 
تغییر بدهد و کشور را 
در مسیر توسعه قرار 
بدهد اما در این زمینه 
کوتاهی هایی صورت 
گرفت و درنهایت 
دولت موفق نشد 
مشکلات را حل کند

در ابتدای انقلاب 
مدیرانی روی کار 
آمدند که حتی یک روز 
نیز سابقه مدیریتی 
نداشتند. با این وجود 
بسیاری از مدیریت ها 
در آن زمان قابل قبول 
بود و رویکرد مردمی 
داشت. این در حالی 
است که گاف هایی که 
برخی از مدیران فعلی 
در زمینه دیپلماسی 
و داخلی می دهند 
تاکنون کمتر سابقه 
داشته است


